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На бюро камітэта 
камсамола

супрацоўнікаў і выкладчыкаў разглядалася работа штаба «КП». Работа камсамоль- скіх арганізацый кафедраў гра- мадскіх навук і апарату кіра- вання ў гэтым напрамку признана не адпавядаючай патрабаван- ням сённяшняга часу. Старшы- ням штабоў Л . Чухуставай І А. Сяргейчыку за прагалы ў арга- нізацыі работы аб’яўлены вымо- вы. Ю. П ОЗНЯК, старшыня штаба «КП» супрацоўнікаў і выкладчыкаў.
Кінаклуб«Праблемны фільм», ініцыя- тарам стварэння якога быў супрацоўнік фізфака М. Далгіх, пачынае рабіць свае першыя кроки Ужо адбыўся кінавечар па- мяці У. Высоцкага. Якім быць клубу — рашаць вам, камсамоль- цы універсітэта, сярод якіх, на- пэўна, нельга знайсці абыякавых да кіно. Просьба свае прапано- вы, заўвагі, добрыя парады нес- ці ў пакой № 306 галоўнага корпуса. С. С Я Р Г Е Е У , сакратар камітэта камсамола супрацоўнікаў і выкладчыкаў.
Выяздная
навуковаясесія Навуковага лацінааме- рыканскага студэнцкага семіна- ра пры Маскоўскім Доме дружбы адбылася ва універсітэце. У рабоце сесіі прынялі ўдзел прад- стаўнікі Кубы, Гандураса, Парагвая, Мексікі, Перу, Калум- біі, С С С Р , якія разгледзелі ўплыў Вялікай Кастрычніцкай сацыялістычнай рэвалюцыі на са- цыяльныя працэсы ў Лацінскай Амерыцы. 3 асноўным дакладам выступіў старшыня навукова- метадычнага савета семінара загадчык сектара сапыяльных праблем Інстытута Лацінскай Амерыкі АН С С С Р  кандыдат гі- старычных навук 3. В. Іваноўскі.Замежныя студэнты — наву- чэнцы ВНУ Масквы пазнаёмілі- ся з вядомымі мясцінамі нашага горада, наведалі мемарыяльны комплекс Хатынь і Курган Славы, сустрэліся са сваімі равесні- камі ў час адпачынку ў кафэ «Гаўдэамус». А. С А М У Й Л ІЧ ,I. С А М О В ІЧ .

Д а  ўвагі чытачоў

даведачна-бібліяграфічны ад- дзел бібліятэкі Б Д У імя У. 1. Леніна даводзіць, што па па- нядзелках, аўторках, сера- дах з 9.30 да 18.00 працуе выс- таўка навінак літаратуры.Ж . К РУ ГЛ ІК А В А .
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Н А  З Д Ы М К У  I X  С Я М Е -  
P A . B a універсітэце — амаль 
семдзесят. Воіны - інтэрна- 
цыяналісты. Яны з ліку тых.

I ■ *
нават у мірным жыцці, за- 
спакоенасць больш не кране r

лепшае жыцце.
Сёння яны — студэнты 

Вясёлыя і маўклівыя, га
рэзлівыя і часам сумныя. I  да аднаго, яны сустракаюц- 

хто не так даўно глядзеў хаця вакол іх свае, родныя, ца, гавораць, успамінаюць, 
у вочы смерці, хто са зброяй і не рвецца паветра больш думаюць, як будаваць жыц- 
у  руках сустракаў ворага на кулямі, не трэба хаваць га- цё далей. Афганістан ім ужо 
перавалах і цяснінах Д Р А , лаву ў  плечы і прыціскацца не забыць ніколі... 
дапамагаў братняму наро- да зямлі, бой для іх, на-

іх душы. Таму цягне іх адзін

ду будаваць і адстойваць пэўна, ніколі не скончыцца (П рацяг на 2-й стар.). **
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Больш
латрабавалышціХА Ч У ВЫ К А ЗА Ц Ь  С В А Е  П РАП А Н О В Ы  П А ЗМ Я Н Е Н Н Ю  I Д А П А Ў Н Е Н Н Ю  Ш ЭРА ГУ  П А Л А Ж Э Н Н Я Ў  П Р А Е К Т А  СТАТУТА ВЛ К СМ .Д У М А Ю , ШТО HI Д Л Я  КАГО НЕ СА К РЭТ, ШТО З А Й М А Ц Ц А  СЕН Н Я П А Ў М Е Р А М І — П УСТАЯ С П Р А В А . У СУ В Я ЗІ 3 ГЭТЫ М  П РАП А Н У Ю :1. У п. 7 (§ 1): «Член ВЛ К СМ , выбыўшы з арганізацыі без зняц- ця з камсамольскага ўліку, па- сля заканчэння аднаго года гложа быць зняты з уліку як фак- тычна страціўшы сувязь з В Л К С М ...»  замяніць словы «мо- ж а быць» на «павінен быць», а далей — па тэксту. Поўнасцю згодзен з думкай, што для па- літычнай арганізацыі, якой з’яў- ляецца камсамол, ёсць нешта зневажальнае ў цяжкай працы па пошуку і зняццю з уліку «мёртвых душ». I хаця мой сак- ратарскі вопыт нёвялікі, але ўао гэтую зневажальнасць адчуў у поўнай меры.2. 3 п. 8 (§ 1): «Пытанне аб члене ВЛ К СМ , не заплаціўшым членскія ўзносы без уважлівай прычыны на працягу трох ме- сяцаў, належыць абмеркаван- ню ў пярвічнай камсамольскай арганізацыі»,— наогул зняць тэрмін, а тым больш «тры месяцы». Далей прапаную змяніць гэта палажэнне так: «падлягае абмеркаванню і прыцягненню да камсамольскай адказнасці».3. Максімальны час на пада- чу апеляцыі і яе разгляд скара- ціць удвая. Згадзіцеся, што ча- тыры месяцы — вельмі вялікі тэрмін для «неакрэсленасці» маладога хлопца ці дзяўчыны. Думаю, што варта вызначыць месяц на апеляванне і месяц — на разгляд апеляцыі.Упэўнены, што член В Л К СМ  абавязаны: «Беражліва адносіц- ца да прыроды». Прапаную дапоўніць гэтым палажэннем

п- 2 (§  1).Прапаную ў п. 45 (§ 5) аба- вязкова дапоўніць: «Камітэты камсамола могуць ствараць ча  ̂совыя камсамольскія арганіза- цыі... у спартыўных камандах». Сёння нярэдка яшчэ можна су- тыкнуцца, прама скажам, з ма- ладушшам, «неспартыўнасцю» шэрагу спартсменаў. А з дру- гога боку — трэба ўзмацніць камсамольскі ўплыў у спорце як у «вялікім», так і ў «малым».Своечасовым лічу наступнае статутнае патрабаванне (гл. п. 50 (1) (§ 5): «Пярвічная кам- самольская арганізацыя... за- слухоўвае справаздачы камса- мольцаў аб выкананні статутных абавязкаў і грамадскіх да- ручэнняў». Лічу мэтазгодным, аднак, дадаць — «рэгулярна заслухоўвае і дае ацэнку яго дзейнасці». I. ГА Н Ч А РО Н А К ,сакратар камітэта камсамола фізічнага факультэта.J
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я  Т ЭХН ІК А  Ў Р Ы В А Е Ц Ц А  ВА У СЕ  ГАЛ ІН Ы  Ж Ы Ц Ц Я Д З Е Й  Н АСЦІ ГРА М А Д СТ В А .ВЫ ЗВАЛ Я Ю Ч Ы  А Д  М А Л А П Р А Д У К Ц Ы Й  НАЙ,■ А Д Н А С Т А Й Н А Й  П Р А Ц Ы , Я НА А Д К Р Ы В А Е  П Е Р А Д  Ч А Л А В Е Ц Т В А М  С А П РА Ў Д Ы  Б Я ЗМ ЕЖ Н У Ю  П Р А С Т О Р У  Д Л Я  Т В О Р Ч А С Ц І.
^ --------------------------------- — — _____________П Р А Ц Э С  камп’ютэрызацыі не мог абысці бокам I сістэму вышэйшай адукацыі. Белдзярж- універсітэт імя У. I. Леніна ад- ным з першых пачаў укаранен- не ў вучэбны працэс прынцы- пова новых форм навучання з дапамогай Э В М  — аўтаматыза- ваных навучаю чы х сістэм (А Н С ). Прыкладзена шмат на- маганняў па іх стварэнню і ўка- раненню. I цяпер, калі падве- дзены першыя вынікі, трэба па- клапаціцца, каб вопыт белару- Ікіх выкладчыкаў не застаўся марным, каб быў шырока распаў- сюджаны сярод ВНУ краіны.Хацелася б выказацца па ад- наму з пытанняў гэтага вопыту. Гутарка пойдзе пра стварэнне А Н С  па грамадскіх навуках. Партыя надае апошнім важнейшие значэнне, што было пад- крэслена на X X V II з’ездзе К П С С , у Пастанове ЦК К П С С  «Аб часопісе «Коммунист», на Усе- саюзнай нарадзе загадчыкаў іафедраў грамадскіх навук.+ Трэба сказаць, што ў выкла- данні грамадскіх дысцыплін — асабліва моцная інерцыя трады- цыйных метадаў навучання. I тым каштоўней факт, што сярод выкладчыкаў-грамадазнаўцаў Б Д У знайшліся такія, якія ўзя- лі на сябе нялёгкую працу па стварэнню і ўкараненню цалкам новых прыёмаў і спосабаў выву- чэння грамадскіх навук. Гэта, безумоўна, піянеры сваёй справы.Падзялюся некаторымі ўра- жаннямі, думкамі пра вопыт стварэння кантрольна-наву- чальных праграм па курсах дыя- лектычнага і гістарычнага ма- тэрыялізму. Гэтыя праграмы распрацаваны на філасофскіх кафедрах універсітэта дацэнтамі М. Я- Зайцавым, I. М. Маро- завым, старшым выкладчыкам Ю. С. Шынкаром пры актыў- ным удзеле старшага інжынера кафедры электронна-матэма- тычных машын факультэта ра- дыёфізікі і электронікі Л . В. Лазаравай.Праграмы ўяўляюць своеасаб- лівы машынны калёквіум па дзвюх асноўных філасофскіх дысцыплінах. У аснову праграмы па дыялектычнаму матэрыялізму пакладзена філасофская праца У. I. Леніна «Матэрыялізм і эмпірыякрытыцызм». Паколькі вывучэнне гэтай працы падво- дзіць вынікі спасціжэння дыялек- тычнага матэрыялізму, то ў пра- граму ўключаны заданні па ўсіх раздзелах курса — усяго 50 пытанняў. Праграма па гіста- рычнаму матэрыялізму склада- ецца з 44 заданняў па ўсіх вывучаемых тэмах.Паміж дзвюма праграмамі ёсць пэўныя адрозненні як па сістэме ацэнкі ведаў, так і па прынцыпу мадэліравання. У пры- ватнасці, па працы «Матэры- ялізм і эмгіірыякрытыцызм» праграма носіць дыялогавы харак- тар і мяркуе свабоднае канст- руяванне адказаў і выбар гато- вых адказаў. А па гістарыч- наму матэрыялізму студэнтам прапануюцца толькі праграм- ныя заданні з выбарам адказаў, хаця цяпер вядзецца работа над тым, каб і тэта праграма выкон- валася ў дыялогавым рэжыме. У цэлым маецца самы першы вопыт, які, зразумела, будзе ўдасканальвацца.Але не гэта галоўнае. Галоў- нае — гэта адносіны студэнтаў да заняткаў у класах АТНС-1, АТ НС-2. Куды толькі знікаюць абыякавыя адносіны да філасо- фШ Справай гонару становіцца выканаць праграму да канца і вызначыць узровень сваіх ве- даў. Большасць студэнтаў добра разумев, што філасофскія веды выпрацоўваюць і выхоўва-

юць культуру мыслення. А да ЭВ М  асабліва не прыдзярэш- ся, узровень гэтай культуры яна здольна высветліць аб’ектыў- на.Выкарыстанне А Н С  у працэсе выкладання філасофіі стымулюе цікавасць студэнтаў да прадмета. Адсюль недалёка да наступ- нага кроку — асэнсавання яго значэння для будучага спецыя- ліста і грамадзяніна сваёй кра- іны.Важнейшай функцыяй А Н С застаецца, аднак, навучанне, кантроль ведаў. На сённяшні дзень мы павінны канстатаваць прыярытэт кантролю над наву- чаннем. Трэба меркаваць, што ў будучым гэтыя суадносіны зменяцца.I яшчэ: ЭВ М  забяспечвае ін- дывідуальны падыход і зва- ротную сувязь пры авалоданні матэрыялам. А гэта зкачыць, што яна ў стане забяспечваць засваенне асноў марксісцка-ле- нінскай філасофіі практычна кожным студэнтам. I мы не пе- рабольшваем. Фундаментальный палажэнні марксізму-ленінізму адназначныя, могуць быць пе- ракладзены на машынную мову.Выкарыстанне Э В М  у грама- дазнаўстве робіць першыя крокі, таму важна падтрымаць тэты працэс. Справа тут як за пра- фесарска-выкладчыцкім саста- вам, так і за студэнтамі. Вы- кладчыку распрацоўка вучэб- най праграмы для А Н С , акрамя ўсяго іншага, дазваляе больш дакладна вызначыць структуру, логіку выкладання і доказаў, тэр- міналагічную строгасць кож- най тэмы і курса ў цэлым. Не абсалютызуючы ролю ЭВМ , адзначым, што машына ў стане пры адпаведнай праграме да- памагчы выпрацаваць і зама- цаваць у студэнтаў пярвіч- ныя звычкі аперыравання ас- ноўнымі паняццямі і законам). У сілу гэтага традыцыйныя формы заняткаў — лекцыі і семінары — будуць пазбаўлены ад элементаў шкалярства і стануць сапраўднай лабарато- рыяй творчага прымянення ведаў у мэтах выхавання светапогляд- най і метадалагічнай культуры маладых спецыялістаў.Значэнне выкарыстання А Н С  у выкладанні грамадскіх навук цяжка пераацаніць . Па-першае, і;эта вялікая эканомія часу і сіл у сувязі з рэзкім ростам эфек- тыўнасці і якасці навучання. Па- другое, гэта добрая магчымасць для творчай самаадукацыі і са- макантролю. Па-трэцяе, тэта магчымасць выпрацаваць у сту- дэнта лагічную стройнасць і мерную дакладнасць мыслення. Урэшце, гэта спосаб сістэматыза- цыі, праверкі і ўдакладнення ведаў, што асабліва важна ў перыяды сесій.Ужо існуючыя праграмы- калёквіумы, калі іх выконваць у працэсе падрыхтоўкі да за- ліку ці экзамена, могуць за- бяспечыць значны рост якасці аб’ёму ведаў.Мяркуецца, што да гэтага не трэба абыякава ставіцца. На- супраць, трэба ўкараняць і пра- пагандаваць. Я , напрыклад, па прыездзе ў свой інстытут абавяз- кова буду імкнуцца, каб рэа- лізаваць вопыт, назапашаны выкладчыкамі Б Д У па выкары- станню ЭВМ  у выкладанні марк- сісцка-ленінскай філасофіі.I. Н А ГД ЗІМ У Н А У , слухач інстытута павышэння кваліфікацыі выкладчыкаў грамадскіх навук пры БДУ імя У . I . Л е н ін а , старш ы  выкладчык кафедры філасофіі Пензенскага політэхнічнага інстытута, кандыдатфіласофскіх навук.
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РА Ш АЦ Ь задачы камуністыч- 
нага будаўніцтва нашай краіне 
прыходзіцца ва ўмовах абвост- 
ранай м іж народнай абстаноўкі. 
М ілітары сцкія колы З Ш А  і іх 
саю знікі па агрэсіўных блоках 
выношваюць усё новыя планы

Леніна з’яўляецца комплексны падыход да арганізацыі героіка-пат- рыятычнай работы, забеспячэнне дзелавых кантактаў паміж аргані- зацыямі ВЛКСМ , Д ТСААФ , тава- рыствам «Веды», ветэранамі вайны і працы, воінскімі падраздзялен- нямі.
Надзейны шчыт 

Айчыны

вання і , падрыхтоўкі маладых пат- рыётаў выкарыстоўваюцца ў арга- нізацыях ветэранаў вайны і працы. Каб дзейнасць атрымала на- лежны размах і дзелавітасць, трэба партыйным арганізацыям карэнным чынам перабудаваць іх працу, ума- цаваць людзьмі, падрыхтаванымі тэарэтычна і прафесійна, якія ў поўнай меры адчуваюць патраба- ванні часу, здольны працаваць з моладдзю творча.
На ж аль, ёсць ф акты , калі 

асобныя ветэраны самаўхіляю ц- 
ца ад  гэтай важнай партыйнай і 
дзярж аўнай справы, рэдка вы- 
ступаюць перад м оладдзю , ча
сам без агеньчыка. Сустрэчы 
ветэранаў са студэнтам і адбы- 
ваюцца на асобных ф акультэтах 
ад свята да свята. Недастатко- 
вая ўвага надаецца правядзен- 
ню інды відуальнай работы. Сла
ба выкарыстоўваюцца ў правя-

супраць С С С Р і сацыялістыч- 
ных краін. Савецкі народ, наша 
Камуністычная партыя, як ад- 
зн ач алася  на с ту д з е н ь с к ім  
(1987 г.) Пленуме ЦК КП С С , 
упэўнены ў сваіх Узброены х Сі- 
лах. Яны робяць усё дзеля іх ума- 
цавання і маюць права разліч- 
ваць, што ніякія агрэсіўныя сілы 
не змогуць застаць нас знянац- 
ку.

Важную ролю ва ўмацаванні 
абараназдольнасці краіны адыг- 
рывае добра наладжаная сістэ- 
ма ваенна-патрятычнага выхаван
ня савецкіх лю дзей , асабліва 
м оладзі. Яна заклікана фарм іра- 
ваць у маладога пакалення па- 
чуццё воінскага абавязку, ім- 
кненне аддаць Радзім е ўсе сілы , 
а калі патрабуецца,і жыццё д зе
ля ажыццяўлення камуністычных 
ідэалаў.Вось чаму палажэнні Праграмы К П СС, рашэнні XXVII з’езда КП СС з асаблівай сілай ставяць перад усімі дзяржаўнымі і грамадскімі арганізацыямі задачу далейшага ўдасканалення ваенна-патрыятыч- нага выхавання. Адной з галоўных умоў дасягнення рэзультатыўнасці ваенна-патрыятычнага выхавання ў Белдзяржуніверсітэце імя У. I.

Ва ун іверсітэце навучаюцца 
стУДэнты, якія прайшлі служ бу 
ў радах Савецкіх Узброеных 
С іл , частка з іх дастойна выка- 
нала свой інтэрнацыянальны 
абавязак. Болей стала надавац- 
ца ўвагі прапагандзе рэвалюцый- 
ных, баявых і працоўных трады- 
цый, распаўсюджванню  сярод 
студэнцкай м оладзі ваенных 
ведаў.

Разам з тьім у арганізацыі 
патрыятычнага і інтэрнацыяль- 
нага выхавання студэнцкай мола- 
д зі маецца яшчэ шмат нявыра- 
шаных праблем . Недастатковая 
ўвага надаецца развіццю  ваенна- 
прыкладных відаў спорту. Hi як 
не можа задаволіць нас ста- 
новішча з масавасцю ф ізічнай 
культуры . Вельмі слабай з ’ яў- 
ляецца яе матэрыяльная база. 
Не ўсё робіцца дзеля  таго , каб 
кожны м алады чалавек да ўступ- 
лення ў рады Узброены х С іл 
а т р ы м а ў  у а р г а н із а ц ы я х  
Д Т С А А Ф , у спартыўных секцыях 
неабходныя ям у тэхнічную  спе- 
цыяльнасць і ф ізічную  натрэні- 
раванасць для воінскай служ бы.Далёка не ўсе магчымасці выха-

дзенні геро іка-патры  ятыч нага 
выхавання выступленні воінаў- 
інтэрнацыяналістаў.Не належным чынам для пры- цягнения ў актыўную ваенна-пат- рыятычную работу выкарыстоў- ваюцца заахвочванні ветэранаў, тых, хто ініцыятыўна, не шкадую- чы сіл і здароўя, удзельнічае у арганізацыі і правядзенні героіка- патрыятычнай работы.

У нашай краіне складваец- 
ца новая маральная атм асф ера, 
пераадольваю цца негаты ўны я 
з ’ явы ў сацыяльным жыцці. Пе
рад кожным працоўным калек- 
тывам стаяць сёння вялікія і ад- 
казныя задачы. Рашаць іх будуць 
таксама ветэраны вайны і працы. 
Сваёй прынцыповасцю, сумлен- 
насцю яны, як заўсёды , бу
дуць у першых радах ты х, хто 
не на словах, а на справе вы- 
конвае свой грам адзянскі аба
вязак —  мацуе эканамічную  і 
абаронную магутнасць Савец- 
кай Краіны.

Са святам вас, дарагія та- 
варыш ы! | М А Р Ч А Н К А ,старшыня савета ветэранаў вайны і працы універсітэта, дацэнт.

юць, што перш чым змагац- 
ца за справядлівасць, трэба 
паглядзець, маўляў, і вакол 
сябе: сярод былых інтэр- 
нацыяналістаў ёсць і такія,

М нога зараз гаворыцца, 
пішацца пра гэтую незвы- 
чайную катэгорыю незвы- 
чайных людзей. А б  іх аб- 
востраным пачуцці справяд- 
лівасці, аб іх моцным жа- 
данні не сядзець склаўшы  
рукі, не чакаць дырэктыў, а 
адразу ўключацца ў работу, 
аддаючы сваю энергію, веды, 
вопыт выхаванню падра- 
стаючага пакалення, на ба- 
рацьбу з недахопамі, з усім 
негатыўным у жыцці. 3 гэтай 
нагоды ў многіх В Н У , пры 
многіх гаркомах, райкомах 
камсамола ствараюцца са- 
веты воінаў-інтэрнацыяналі- 
стаў. Ё сц ь такая секцыя і 
пры камітэце камсамола уні- 
версітэта. Гаворыць адзін з 
яе членаў, студэнт юрыдыч- 
нага факультэта Ю ры й Ба- 
цян:— Часам нас папрака-

(Працяг. Пачатак на 1-й стар.).

якіх саміх трэба выхоўваць. 
Так, ёсць. Гэта тыя, каго 
наваг служба ў абмежава- 
ным кантынгенце не змаг- 
ла перавыхаваць. Яны як 
прыйшлі на службу толькі 
спажыўцамі, так імі і вярну- 
ліся. Але такіх адзінкі. С у -  
працьлегласць ім — са- 
праўдныя мужчыны, муж- 
ныя духам — Аляксандр  
Дземяшкевіч, член партко
ма універсітэта, дэпутат гар- 
савета, і камандзір аперат- 
рада Сяргей Макаранка, і 
Эдуард Сапега, і Аляксандр  
Зелянкоў, і многія-многія ін- 
шыя...

( Працяг на 4-й стар.).



СТАРОНКА НАРОДНАГА КАНТРОЛЮ

Пасляслоуе да пашыранага пасяджэння КНК, дзе абмяркоўваліся пытанні аб задачах, якія вы- нікаюць з пастановы Вярхоўнага Савета С С С Р  ад * 19 лістапада 1986 года «Аб дзейнасці камітэта народнага кантролю С С С Р » .
РАЗМОВА вялася адкрыта і шчы- ра. Без боязі вынесці смецце з хаты. Здавалася б, зацікавіць яна павінна кожнага прысутнага. Толь- кі чамусьці час ад часу даносіцца аднекуль збоку нястрыманы шэпт: «Ці доўга яшчэ?» А побач — жан- чына (шкада, што мне не пашчасці- ла даведацца, з якога яна факуль- тэта) чытае старонку за старонкай часопіса «Новый мир», не звяртаю- чы ніякай увагі на даклад старшы- ні КНК універсітэта В. У. Красна- прошына.Калі ўжо зайшла гаворка пра даклад, то вызначаўся ён «усеахоп- насцю», было ў ім нямала шчырых прызнанняў і самакрытыкі. А вось руплівы, глыбокі аналіз недахопаў, на жаль, адсутнічаў. I тэта адчува- лася, бо ні ў якой ступені не садзей- нічала узнікненню грунтоўнасці і канкрэтнасці ў падыходзе да кожнага з пытанняў.Шостая сесія Вярхоўнага Савета СС С Р , дзе разглядалася дзей- насць народнага кантролю, указала на агульныя недахопы, якія існу- юць яшчэ ў сістэме народнага кантролю. Камітэту і трупам народнага кантролю універсітэта давядзецца прааналізаваць усю сваю работу, вызначыць сутнасць канкрэтнай пе- рабудовы. Для гэтага, зразумела, патрабуецца час. А пачынаць трэба не з крытыкі хібаў, а з вырашэння: шго адкінуць з былой практыкі, што палепшыць, да чаго імкнуцца.Не аднойчы ў час выступленняў "гаворка заходзіла аб сённяшніх патрабаваннях да членаў народнага кантролю, рабоце з кадрамі.

ІН Ф А Р М А Ц Ы Я  Д Л Я  РАЗВА- 
Ж А Н Н Я . У Беларуск'ш дзяржауным 
універсітэце імя У . I. Леніна болей 
300 народных кантралёрау. Г э- 
та 11 членаў камітэта, каля 280 
чалавек аб'яднаны ў групы і пасты. 
Дапамагаюць у працы і няштатныя 
інспектары камітэта. Аднак толькі 
50 працэнтаў усіх кантралёрау пра- 
цуюць з поўнай аддачай.Прычыны «беспрацоўнасці» самый розныя: ад нежадання нраца- ваць да няўмення. Даводзіцца вы- рашгГць задачу з многімі крытэ- рыямі і паказчыкамі, бо ў самой сістэме фарміравання закладзены надмурак фармалізму ў выглядзе ўказання, што сярод кантралёраў Іпавінна быць пэўная колькасць жанчын, студэнтаў і г. д. IIра якасць іх работы інструкцыі чамусьці змоўчваюць. Між іншым, павінен іс- наваць адзін крытэрый: народным кантралёрам можа быць сумленны чалавек, які жадае працакаць L прыйшоў у народны кантролі» не па прымусу, а па ўласнай ініцыятыве.Гэтае патрабаванне «ускладняе жыццё», прымушае ўважліва і цяр- пліва працаваць з рэзервам у трупах. Да такой працы з кадрамі ў многіх «пярвічках» яшчэ далёка. Там нярэдка ўсе выбаоы зводзяцца да стварэння спicy. Дзе ж гарантыя, што нейкім чынам не вызначыцца потым наяўнасць у ім прозвішча чалавека выпадковага, безыніцыя- тыўнага?Тэта толькі адзін бок справы. Другі — адсутнасць дастатковага вопыту працы ў народным кант- рол! многіх старшынь труп, а ёсць жа групы па 15, а то і па 20 чалавек, кіраваць якімі без аўтарытэту і практычных ведаў вельмі складана. Што можа прапанаваць камітэт народнага кантролю? Самаадука- цыю як галоўную форму вучобы і дапамогу са свайго боку. Але ж тут таксама няпростая сітуацыя: толь- кі чатыры чалавекі засталіся з было- га саставу, астатнія ж, у тым ліку і кіраўніцтва, працуюць на такой пасадзе ўпершыню.Але калі ўвесь час спасылацца на аб’ектыўныя цяжкасці, то справа, як у вядомай байцы Крылова, ні на крок не пасунецца з месца. Вы- хад ёсць: патрабаваць ад кожнага

адказнасщ за якасць, канчатковы вынік. У справе лягчэй за ўсё вызначыць чалавека добрасумленна-

га і заўважыць гультая.
П Ы ТАН  Н Е У П Р Э З ІД Ы У М . Ула- 

дзЫір Андрэевіч Раманенка, стар- 
шыня групы народнага кантролю 
юрыдычнага факультэта:— Ц і існуе ў нас сувязь паміж 
камітэтам народнага кантролю і 
групаМі на факультетах? Сувязь 
такая ёсць. Неаднойчы наведвалі-

ЧАС СПЫНЩЬ РАСКАЧКУ першы погляд, мастоў створана з паперы. Інфармацыі, даведкі, пастановы, метадычныя ўказанні.Паперы праходзяць шлях ад ад- ной інстанцыі да другой, а ў трупах народнага кантролю па-ранейшаму ідзе сваё жыццё, у якім камітэту няма чаго рабіць. А што калі пас- прабаваць занесці ў спіс толькі галоўныя мерапрыемствы і працаваць над імі сумесна? А што калі замест ці лепш у дапамогу трады- цыйным пасяджэнням з тымі, хто ўзначальвае групы, ствараць сувя- зі з жывой працай труп? Камітэтам (і тэта таксама адзначалася ў да- кладзе) тут зроблена няшмат.Даўно ўжо кожны з членаў ка-

мітэта атрымаў дадатковую «паса- ду» куратара групы. На справе ж працаваць у гэтым напрамку яны яшчэ не пачыналі. Праўда, абвіна- вачваць толькі камітэт нелыа. Сувязь павінна быць зваротнай. Не трэба чакаць, пакуль прыйдзе ирад- стаўнік камітэта. Тэта ж так проста зразумець: дастаткова толькі звяр- нуцца за дапамогай, задаць пы- танне.

ся да нас члены камітэта, раілі, 
дапамагалі. Вельмі ўдзячны мы і 
за тое, што з'явыася магчымасць ат- 
рымаць адказы на хвалюючыя нас 
пытанні ў дзяжурнага па камітэ- 
ту. Ці дастаткова гэтага? Не. Ска- 
жам, вырашылі мы праверыць вы- 
кананне дыпломных работ сту- 
дэнтамі нашага факультэта. Веда
ем, што ў іншых вышэйшых наву- 
чальных установах ёсць адпавед- 
нае палажэнне, дзе аналізуецца во-

пыт надобных праверак. Д а нас яны 
не дайшлі. Дзе ж аб гэтым можна 
даведацца?Як дасягнуць кантакту з «пяр- вічкамі»? Здаецца, маеты наве- дзены ўжо даўно. Выклікае сумнен- не толькі адно, ці маюць яны да- статковую трываласць? Паклапа- ціцца аб гэтым не шкодзіць, таму што большая частка моцных, на

У дакладзе не аднойчы гаварылася аб асноў- ных напрамках дзейнасці труп народнага кантролю. Якімі пунктамі стракацяць многія планы работы? Праверыць работу старастаў ву- чэбных труп, правільнасць прызна- чэння стыпендый... Тэта паўтараец- ца з году ў год. Калі ж атрымаецца здавальняючы вынік?
ІН Ф А Р М А Ц Ы Я  Д Л Я  РА ЗВА- 

Ж А Н Н Я . У 1985 годзе камітэтам 
народнага кантролю было праве- 
дзена 77 праверак. Лічба з тых, 
якія ўражваюць. А калі звярнуцца 
да рэчаіснасці? Ці магчыма ўста- 
ляваць сапраўдны контроль за вы- 
кананнем такой колькасці прапа- 
ноў?

У  1986 годзе было толькі 32 про
веркаЛічыцца, што тэта аптымальная колькасць рэйдаў. I ўсё роўна яшчэ вялікі працэнт праверак і мерапры- емстваў не прыводзіць да канкрэт- ных вынікаў.30 кастрычніка 1986 года падво- дзіліся вынікі праверкі работы ста- ловак і буфетаў, што абслугоўва- юць студэнтаў і супрацоўнікаў уні- версітзі.і.Адказным за яе быў за- гадчык няшіатнага аддзела па быту і матэрын.іьнаму забеспячэнню. Ь час комплекснай праверкі выяўле- на вялікая колькасць сур’ёзных недахопаў. З'явілася рашэнне: на- пісаць пісьмы ў трэсты сталовых, ліквідаваць недахопы, распраца- ваўшы сумесна з прарэктарам У. I. Тарасевічам план мерапрыемстваў. Прайшоў час, і тэты план перат- варыўся ў некалькі дробных пунк- таў. Так добрая і патрэбная справа не была даведзена да канца.Засталося ў памяці выступление старшыні групы народнага кантролю падрыхтоўчага факультэта I ля замежных грамадзян Марыі Георгіеўны Ніканенка. Наогул яна нылучалася сярод іншых адданас- цю справе. Не маўчала, задавала пытанні, спрачалася, удакладняла. Адразу было відаць: яна тут чалавек не вымадковы, за справу душой хварэе.— На мой погляд,— гаварыла Марыя Георгіеўна,— работа групы, паста, камітэта пачынаецца з вызначэння асноўнай задачы. Мы знайшлі яе адразу — павышэнне эфектыўнасці і якасці арганізацыі навучальнага і выхаваўчага пра- цэсу. Доўгі час змагаліся мы за тое, каб быў пачаты рамонт ста- лоўкі № 33. Быў распрацаваны пра- ект, аб’ект занеслі ў план па вы- кананню рамонтных работ. Можна было б супакоіцца і чакаць да- лейшых дзеянняў з боку будаўнічых арганізацый. Мы дачакаліся... бяз- дзейнасці. Праўда, пасля настой- лівых патрабаванняў адміністрацыі факультэта, членаў трупы і камі- тэта народнага кантролю, пасля доўгай цішыні два месяцы назад работы гіачаліся, але вялікіх змен пакуль не адбылося. Пытан- не ўсё яшчэ застаецца на кантролі членаў нашай групы.Перабудова... Аб ёй таксама было сказана шмат. Здзівіла тое, што многіх выступаючых гэтае слова пцлохала. Яны разгублена патра- бавалі канкрэтнага адказу: «Што ж такое перабудова ў народным кантролі? Дзе знайсці метадычныя ўказанні па арганізацыі перабу- довы?» Ці не пярэчылі яны самі сабе, абвяргаючы ўласныя словы па абвінавачванню ў фармалізме вы- шэйстаячых устаноў?Слова і справа. У іх непарыўным адзінстве і заключаецца перабудова. I да яе таксама трэба яшчэ да- расці. Хоць у сваёй свядомасці. А як мяркуюць члены труп народнага кантролю гістфака (старшыня Я- Ю. Несцяровіч), НЛІ ПФП (старшыня В. I. Леснікаў).лафедры ва- еннай падрыхтоўкі (старшыня Н. 1. Іваноў), якія не пажадалі нават наведацца на иасяджэнне?Матэрыял да друку падрыхтавала М. ЗАГОРСКАЯ.
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Курзала, смеццесховішча Што яшчэ?
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М О М АН Т для правядзення рэйду па пра- 
верцы стану ленінскіх пакояў і чытальных 
залау, на нашу дум ку, быу самы што ні на 
ёсць зручны: сесія . Прагноз паспрабавалі зра- 
біць раней. Мы чакалі, што ўзнікне пытан-

•  •  •

не аб забеспячэнні мэбляй: час гарачы, у 
чытальнай зале ніводнага пустую чага крэсла.
I памыліліся.

Пытанне, зразум ела, узнікла. I не адно. 
Але ж у іншым кірунку. Як высветлілася, агуль- 
ны недахоп усіх чытальных залаў —  адсут
насць чысціні. Каго абвінавачваць? Студэнты  
спрабую ць усю віну перакласці на прыбі- 
ральшчЫц. М ожа маюць рацыю?

Але тое, што ўбачылі члены штабоў «КП», 
абвяргае ўсе версіі, акрамя адзінай: хутчэй 
за ўсё не трэба доўга шукаць вінаватых —  
яны побач. Тыя, хто ператвары ў з чытальных 
у курыльныя залы інтэрната № 2. Тыя, хто ў 
інтэрнаце № 7 умудры ўся прынесці ў чы- 
тальныя залы ўсё непатрэбнае, што знайшло- 
ся ў іншых пакоях: паперу, смецце, газеты ...

А на шостым, сёмым і восьмым павер-

хах таго ж інтэрната, здаецца, стараліся ства- 
рыць склад паламанай мэблі. I поспехі такой 
ініцыятывы «знізу» ужо відавочныя, бо сту
дэнты вельмі рэдкія госці ў гэтых памяшкан- 
нях. Як вы ўжо зразум елі, многія з жыхароў 
інтэрнатаў ніяк яшчэ не прывыкнуць да думкі, 
што гэта іх дом. А свой дом (і з гэтым па- 
гадзяцца многія) і даглядаць не кам у-небудзь  
іншаму, а гаспадарам . Выхад ёсць. Толькі ці 
кожны студэнцкі савет яго змож а самастой- 
на знайсці?

Выбарачная праверка па ўладкаванню і са- 
нітарнаму стану пакояў інтэрната № 2
дазволіла вызначыць, што далёка не ўсе жы- 
хары 10— 13 паверхаў маюць магчымасць 
карыстацца ўсім неабходным. Няхай гаво- 
раць лічбы: 46 крэслаў, 6 сталоў, 8 тумбачак,

15 душевых установак... Д робязі? Можа 
хтосьці так і м яркуе, але, зразум ела ; не той, 
хто жыве ў пакоях з пералічанымі недахопамі. 
Не пакідаюць марыць аб лепшых бытавых 
умовах і там, дзе з боку колькасці ўсё  добра, 
а вось калі весці размову пра якасць... Ужо 
не першы год патрабуюць ремонту многія 
з інвентарных адзінак. Невядома, што дума- 
юць з гэтай нагоды прадстаўнікі адміністра- 
цыі студэнцкага гарадка? Ва ўсякім выпадку 
ніхто не спяш аецца прымаць меры.Д . ОРЛІК, старшыня штаба «КП» універсітэта.
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3 дзяцінства запомнілася мне: у Дзень Перамогі,праведаўшы аднапалчан, якія засталіся ў жывых, дзед, пазвоньваючы медалямі, да- стае з паліцы пласцінку, ук- лючае старэнькі прайгра- вальнік — і цішыню ў доме парушае нягучны, хрыпла- ваты голас Марка Бернэса: «...Пусть дождик льет,окопы заливая, На всей Земле сухогоместа нет,Когда приходит почтаполевая,Солдат теплом далекимобогрет...»Нахіліўшы над сталом сі- вую галаву, дзед яшчэ і яшчэ раз ставіць старую пласцінку, употай ад дамаш- ніх выцірае вочы. Аб чым думаў ён у тую мінуту, якія карціны ўжо даўняй вайны ўставалі ў яго перад вачы- ма?.....Когда приходит почтаполевая,Солдат теплом далекимобогрет.Наўрад ці здагадваўся я тады, што хутка мне давя- дзецца ў поўнай меры зра- зумець глыбокі сэнс гэтых няхітрых слоў.
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даць у м еланхолію ». Але ўжо 
не зм ог стаць Гуйва тым вясё- 
лым, спагадлівым , ум елы м  і 
хутк ім  салдатам , якім  памяталі 
мы яго да атрымання ім зла- 
шчаснага пісьма.

Сам я пісем такіх не атрым- 
ліваў. Д зяўчына, з якой я сяб- 
раваў да прызыву на служ бу, 
наогул перастала пісаць мне 
праз два месяцы , ніяк тэта не 
тлумачачы.

Доўга раскрываць душ у не 
буду , скаж у толькі, што за 
два гады служ бы : днём і ноч- 
чу, зімой і летам  я ўвесь час 
зн ахо д з іўся  пад ураж аннем  
гэтага маўчання, ламаў гала
ву, што ж здарылася? Бо коль- 
к і ж  гаварылі раней душ эў- 
ных, цёплых слоў адзін аднаму, 
кляліся ў вернасці да магілы . I 
раптам такое ...

Таварышы заўваж ы лі, што ў 
мяне прапалі настрой, усм еш 
ка, апты м ізм . Праўда, служ ыў 
я па-ранейшаму старанна. Бо 
прысягу не дзяўчы не даваў —

Пішыце, дзяўчаты,

I

пI А ГРА Н іЧ Н Ы  парад 
зам ёр у чаканні на- 
чальніка заставы. 

Звычайна маёр Кінчак аддаваў 
загад м інута ў м інуту ва ўка- 
заны час, а зараз нешта не 
спяш аўся. Нарэшце дзверы кан- 
цылярыі адчы ніл іся —  і аф і- 
цэр павольна наблізіўся да па- 
ірсінічнага нарада.

Акінуўш ы  ўваж ліва строй па- 
гранічніп.аў, задаў традыцый- 
нае пытанне:

—  С луж бу несці можаце?
—  Так точна,—  нейкім глу- 

х ім , не ўласцівы м гэтам у вясё- 
паму хлопцу голасам адказаў 
старшы пагранатрада яфрэй- 
тар Гуйва.

«Так, па ўсям у відаць, мае 
рац ы ю  ся р ж а н т  К а б з е н к а , 
нельга яго ў такім  стане на 
служ б у а д п р а ўл я ц ь » ,—  паду- 
маў маёр . А ўголас цвёрда ска- 
заў:

—  Не, таварыш яфрэйтар . Не 
здолееце вы несці служ бу як 
належыць, трэба вам адпачыць, 
—  па-бацькоўску ўваж ліва па- 
глядзеў  у вочы салдату і па
ра*^: — С хадзіц е  ў звальненне, 
горад жа побач... Старшына! 
Выдаць Гуйве параднае абмун- 
дзіраванне!

Ен заўсёды  быў немнагаслоў- 
ным, наш начальнік заставы.

Як я потым даведаўся , Сяр- 
гей Гуйва атрым аў пісьмо ад 
сваёй, цяпер уж о былой, няве- 
сты з халоднымі і ж ор стк ім і, 
як прысуд, словам і: «Даруй , 
выходж у зам уж ».

Па-рознаму ўспрымаю ць сал- 
даты такія весткі. Тут усё за- 
лежыць ад характеру, умения 
трымаць сябе ў руках, стойка 
пераносіць павароты лёсу . Па 
вопыту ведаю : не кожнаму 
ўдаец ц а д астойна сустр эц ь  
сум ную  вестку. Бо настрой сал- 
дата знаходзіцца ў прамой 
залежнасці ад трываласці яго 
«ты лу», усяго таго , што ён лю- 
біць, што зараз, калі ён слу- 
жыць, далёка ад  яго. Тэта 
тыя нябачныя ніці, што звяз- 
ваюць салдата з усім , што да- 
рагое яму і бл ізкае.

Тры дні хад з іў  Сяргей сам 
не свой: быццам кантужаны не- 
вясёлай весткай. I ўсё тэта ня- 
гледзячы  на нашы спробы раз- 
веяць яго цяжкія д ум кі.

Пазней усё , вядома, стала 
на свае месцы —  спецы фіка па- 
гранічнай служ бы такая, што 
проста не застаецца часу «ўпа-

Ш Я

Радзім е .
Цяпер я часта ўспам інаю , як 

ужо на д ругім  годзе служ бы , 
будучы старшым пагранатрада, 
я па-добраму зайздросц іў і ра- 
даваўся за маладога салдата, 
майго таварыша па служ бе, 
які прыбыў на заставу з ву- 
чэбнага падраздзялення. Пісь- 
мы ад каханай Ю ра Піюрэнка 
атрым ліваў кожны ( ! )  дзень . I 
гледзячы , як святлее твар ма
ладога салдата (а ім асабліва 
цяжка напачатку), станавілася 
зразум елы м , чаму і служ ба, і 
палітвучоба, і работа па гаспа- 
дарцы —  усё ям у ўдавалася 
дакладна і спора, а галоўнае —  
яго ніколі не пакідаў добры 
настрой.

Уж о праз паўгода свайго 
звальнення ў запас я пабываў 
на роднай заставе яшчэ раз, 
пагаварыў з хлопцамі. Даведаў- 
ся, што паток п ісьмаў, цяпер 
ужо сярж анту П ію рэнку, не 
аслабеў з цягам часу, як тэта 
часта бывае. А д  усёй душы мы 
радаваліся за нашага тавары
ша.

-  Зараз старшы сярж ант Пію- 
рэнка, выдатна адслуж ы ўш ы на 
граніцы, вучыцца ў інстытуце, 
хутка ў яго вяселле. М ожна 
бы>ю б прывесці яшчэ нямала 
прыкладаў таго , якое значэнне 
для салдата маюць весткі з 
дом у , але яны сам і ні аб чым 
не скаж уць, калі не зразумець 
галоўнае: трапіўшы ў арм ію , 
хлопцы ўсё ўспрымаюць на- 
многа вастрэй, чым успрымалі 
дома.

Добрае пісьмо —  гэта сап- 
раўдная радасць, а дрэннае ... 
Умовы ж службы нярэдка бы- 
ваюць экстрэм альны м і, якія па- 
трабую ць вялік іх ф ізічны х і, 
перш-наперш, маральных сіл. 
Хлопцы абараняюць Радзім у , і 
дрэнна, калі гэта разумею ць 
адны яны.

Пасля арміі не позна пачаць 
друж бу з «чыстага л іста» , так 
звычайна і бывае з адслуж ы ў- 
ш ымі, не варта ніколі страчваць 
надзею . А ле  ўсё ж  словы пес- 
н і: «Если к другом у уходит не
веста, то неизвестно, кому по
везло» —  слабая ўцеха для сал
дата . Ям у хочацца верыць у ін- 
шыя словы : «Вы служ ите , мы 
вас подож дем ».

Пішыце, дзяўчаты , салдатам !Г. К А Ж А М Я К Ш , яфрэйтар запасу,щ щ щ

(Заканчэнне.
Пачатак на 1-й І 2-й стар.).

Л а р и са  Зюзінй вучыцца 
на П А  ў адной групе з Сяр- 
геем Макаранкам, Аляксанд- 
рам Зелянковым, Іванам  
Навумчыкам, іншымі воіна- 
мі-інтэрнацыяналістамі. Яна  
— партгрупоргг намес- 
нік сакратара камітэта кам- 
самола падрыхтоўчага ад- 
дзялення.

А д  імя Л арисы  віншуем 
усіх яе аднакурснікаўу ад імя 
жанчын універсітэта віншуем 
ветэранаў Вялікай Айчыннай 
вайньіу усіх мужчин універ- 
сітэта з надыходзячым свя
тая — Днём  Савецкай Арміі 
і Ваенна-М арскога Флоту!

С . П Л Ы Т К Е В ІЧ .
Фота аўтара.

Нядаўна прачытаў у газеце «Правда» артыкул пра гісторыю самалёта «Бостоу», які быў падараваны савецкім лётчыкам амерыканскім акцёрам Рэдам Скелтанам, і мне захацелася падзяліцца з чытачамі сваімі ўспамінамі.
ВЕРАЛОМ НАЕ нападзенне фашысцкай Германіі на нашу Айчыну выклікала нябачаны гераізм савец- кага народа як на фронде, так і ў тыле. У краіне раз- ліўся паўнаводнай ракой народны pyx за збор срод- каў на ўзбраенне Чырвонай Арміі. Рабочыя, калгас- нікі, служачыя будавалі на свае сродкі артылерый- скія батарэі, танкавыя калоны, браняпаязды. Толькі са снежня 1942 года па красавік 1943-га для ўзбраення Чырвонай Аміі ад працоўных паступіла звыш 7 міль- ярдаў рублёў, а за чатыры гады добраахвотныя ўзно- сы ад насельніцтва на патрэбы арміі склалі каля 95 мільярдаў рублёў. Звыш 2 мільярдаў 350 мільёнаў рублёў перадалі савецкія людзі на будаўніцтва бая- вых самалётаў. На гэтыя сродкі было пабудавана звыш 2,5 тысячы машын. Працоўныя накіроўвалі на фронт тысячы эшалонау з падарункамі для абарон- цаў Радзімы. Усё гэта — сведчанне жыватворнага савецкага патрыятызму, непарушнай еднасці саюза

На сваіх 
крылах

рабочага класа і сялянства, адзінства савецкага народа.Калі фашысты рваліся да Волгі, патрыёт нашай Радзімы Ферапонт Пятровіч Галаваты, калгаснік калгаса «Стаханавец» ( арагаўскай вобласці унёс усе свае асабістыя зберажэнні на пабудову самалёта. Зні- шчальнік быў дастаўлены на фронт, на ім сваяк Ферапонта Галаватага маёр Яромін граміў фашысц- кіх вырадкаў.Пачын Ферапонта Галаватага знайшоў шырокі вод- гук не толькі сярод калгаснікаў, але і сярод лёт- чыкаў, штурманаў, тэхнікаў. Прачытаўшы паве- дамленне ў «Правде» пра патрыятычны ўчынак Ферапонта Галаватага, наш экіпаж у саставе Васіля Лявонцьевіча Ульянава, Аляксея Мікалаевіча Пят- рова і мяне, штурмана, вырашыў набыць на свае ўла- сныя зберажэнні самалёт, на якім змагацца з фашысцкай поганню.У той час мы служылі на Далёкім Усходзе. Іш- лі жорсткія баі на франтах Вялікай Айчыннай вайны. Неспакойна было і на ўсходніх рубяжах нашай Радзімы. Некалькі разоў падавалі рапарт аб адпраў- цы нас на фронт, але камандаванне не давала дазво- лу. Тады мы, камсамольцы, звярнуліся з лістом да Вярхоўнаіа Галоўнакамандуючага. у якім пісалі, што за свае ўласныя зберажэнні купляем самалёт і просім дазволу накіраваць нас на фронт.3 нецярплівасцю чакалі адказу. Выразна прыпамі- наю той дзень, калі нас выклікалі ў штаб, як нам думалася, для чарговага задания. Але што гэта? Ка- мандзір дывізіі палкоўнік Абраменка паказвае тэле- граму і тут жа зачытвае: «Лейтэнанту Ульянаву, ма- лодшаму лейтэнанту Булацкаму і старшаму тэхніку- лейтэнанту Пятрову. Дзякую за працу ў Ваенна-Па- ветраных Сілах Чырвонай Арміі. Ваша жаданне будзе выканана. Вярхоўны 1 алоўнакамандуючы Маршал Савецкага Саюза I. Сталін».Прыблізна праз тыдзень былі арганізаваны иро- вады. Д а самых дробязей памятаю іх. 3 цёплай пра- мовай выступіў камандзір эскадрыллі капітан Клі- маў. Яго прамова была пра галоўнае: біць бязлітас- на фашысцкага звера. Потым выступілі нашы таварышы, сябры, стралок-радыст Андрэй Якаўлевіч Басар- гін, інжынер эскадрыллі капітан Анатоль Васілье- віч Межанцаў і іншыя. Усе яны жадалі нам поспехаў у барацьбе з фашысцкімі вандаламі. I мы заверы- лі, што будзем ваяваць, не шкадуючы свайго жыцця.Наш прыклад перанялі многія лётчыкі-далёкаўс- ходнікі. Праз многа гадоў, ужо пасля вайны, я пра- чытаў у «Курортной газете», органе Крымскага аб- кома КП Украіны, абласнога Савета дэпутатаў пра- цоўных ад 26 кастрычніка 1973 года ўспаміны Якава Міхайлавіча Яблонскага, якога таксама вайна застала на Далёкім Усходзе. Ен расказваў, як прачытаў у адным з нумароў «Правды» за 1943 год пра пачын Ферапонта Галаватага, а потым — не менш хвалюючую вестку: «Летчык В. Ульянаў, штурман

малодшы лейтэнант Р. Булацкі і авіятэхнік А. Пят- роў на свае грошы на&ылі бамбардзіроўшчык і на ім паляцелі граміць ворага». «Вось выйсце!» вырашыў пра сябе Яблонскі і падзяліўся сваёй думкай з членам! экіпажа. I яны вырашылі пераняць наш прыклад. Услед за намі многія экіпажы пачалі ўносіць грошы на самалёты. Чамаданамі прыносілі лётчыкі ірошы ў банкі. Такім быў патрыятычны парыў паветраных байцоў.Набывалі на свае ўласныя зберажэнні і танкі. Для нашага экіпажа прыкладам быў не толькі патрыятычны ўчынак Ферапонта Галаватага, але і сям’і Бай- ко. Калі пачалася Вялікая Айчынная вайна, Аляк- сандра Лявонцьеўна Байко працавала кантралёрам на « Калымснабе», а яе муж Іван Фёдаравіч шафё- рам. 23 чэрвеня 1941 года яны прыйшлі ў ваенка- мат з просьбай накіраваць іх на фронт, але атрыма- лі адмову. Наступныя спробы таксама былі беспаспя- ховымі.Тады Іван Фёдаравіч прапанаваў жонцы напісаць пісьмо Галоўнакамандуючаму. «На сабраныя 50 тысяч рублёў жадаем набыць танк, — пісалі Байко,— і на гэтай машыне ўласнымі рукамі знішчаць фа- шысцкіх акупантаў». Просьба была задаволена. Яны былі накіраваны ў Чэлябінскае танкавае вучылішча. Закончылі яго экстэрнам за чатыры месяцы малодшы- мі тэхнікамі-лейтэнантамі. Пад Тулай ім даверылі навейшую па таму часу машыну — танк «ІС», на якім быў надпіс «Патрыёты Байко». Патрыёты Байко мужна змагаліся на франтах Вялікай Айчыннай вайны. Былі паранены. Знаходзіліся на лячэнні ў шпіталях, потым зноў фронт.Вайну гвардыі старшыя лейтэнанты А. «П. Байко і яе муж I. Ф. Байко скончылі ў Празе. На баявым рахунку сямейнага гвардзейскага зкіпажа — чатыры танкі фашыстаў, шмат іншай тэхнікі і зброі, а таксама сотні гітлераўцаў.Вялікая колькасць патрыётаў, якія па ўзросту не маглі трапіць на фронт, набывалі на свае ўласныя грошы танкі і самалёты і перадавалі іх камандаванню. Так, танк пад назвай «Маці-Радзіма» быў падораны фронту ад сям’і Арловых, пяць прадстаўнікоў якой змагаліся з ворагам. Галава сям’і Фёдар Міхайла- віч Арлоў быў камандзірам дывізіі народнага апал- чэння, паў смерцю мужных у баі. Аддалі за Радзі- му самае дарагое — жыццё — і яго два сыны: Ула- дзімір — апалчэнец і Васіль — гвардыі палкоўнік, камандзір корпуса, Герой Савецкага Саюза. У 1944 годзе Марыя Іосіфаўна Арлова перадала ў Фонд аба- роны ўсе ўласныя зберажэнні сям’і, сярод якіх быў залаты партсігар, якім Рэўваенсавет рэспублікі ўз- нагародзіў яе мужа за заслугі ў разгроме Врангеля. Танк сям’і Арловых «Маці-Радзіма» прайшоў вялікі шлях, на ім repoi-танкісты ўдзельнічалі ў многіх баях. Экіпаж танка штурмаваў Берлін. Цяпер ён знаходзіцца на п’едэстале ў ваенным гарад- ку аднаго з танкавых палкоў.Не толькі дарослыя прымалі ўдзел у патрыятычным руху. Не адставалі і піянеры, і дзеці дашкольнага ўзросту. У танкавым Фастаўскім палку змагаўся танк Т-60, на брані якога быў надпіс «Малютка». Псторыя стварэння яго такая. 6-гадовая дзяўчынка Ада За- нечына напісала ліст у «Омскую правду». Вось вы- трымка з гэтага ліста: «Я — Ада Занечына. Мне 6 гадоў... Птлер выгнаў мяне з горада Сычаўка Сма- ленскай вобласці. Я хачу дадому. Мама аддала грошы на танкі. Я сабрала на куклу 122 рублі 25 капеек. А цяпер аддаю іх на танк.Дарагі дзядзька рэдактар! Напішыце ў сваёй газеце ўсім маленькім дзецям, каб яны таксама свае грошы аддалі на танк і назвалі яго «Малютка». Калі наш танк разаб’е Птлера, мы паедзем дадому».Тэты заклік шасцігадовай дзяўчынкі, дачкі танкі- ста-франтавіка, які загінуў у баях на Курский дузе, быў пачуты ўсімі. Быў адкрыты спецыяльны рахунак у Дзяржбанку за № 350035. Дашкольнікі Омска ўнес- лі на тэты рахунак 179 тысяч рублёў. I танк «Малютка» змаіаўся з гітлераўцамі, ім кіравала Кацярына Пят- люк. Ш ас ці садовая Ада атрымала ад яе пісьмо з фронта, а мастакі Кручкоў і Паленаў даслалі парт- рэт Кацярыны Пятлюк з надпісам: «Дарагой Адачцы, ініцыятару будаўніцтва танка «Малютка».Такім быў масавы гераізм, праяўлены савецкім народам у час Вялікай Айчыннай вайны як на фрон- це, так і ў тыле. Р. БУЛАЦК1, доктар гістарычных навук, прафесар, загадчык кафедры гісторыі журналістыкі
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